
گروه اقتصــادی - رئیس کل 
بانک مرکزی با اعلام اینکه رمز ریال 
شهریورماه سال جاری متولد خواهد 
شد، گفت: اضافه برداشت بانک ها از 
بانک مرکزی نســبت به سال گذشته 

نصف شده است.
علی صالح آبــادی در همایش 
سیاســت های پولــی و بانکی اظهار 
کرد: کمیته های نقدینگی، پایه پولی و 
اصلاح نظام بانکی در ســاختار بانک 
مرکزی با ریاســت قائــم مقام بانک 
مرکزی تشکیل شده است و جلسات 
آن برگزار می شــود. در حوزه کنترل 
تورم سیاســت های خوبی پیش بینی 
شــده اســت و در حال گفت وگو با 

هیات دولت هستیم.
وی محورهــای اصــلاح نظام 
بانکی و سیاســت های پولــی را نام 

برد و گفت: اصــلاح رابطه دولت با 
بانک مرکزی و نظــام بانکی یکی از 
محورهــای لازم برای نظــام بانکی 
اســت که تکالیف بودجه ای یکی از 
موضوعات مهم در این زمینه است.  

وی افــزود: مقــداری تکالیف 
بودجه به نظام بانکی در ســال جاری 
کمتر شد اما همچنان این بار بر بانک ها 
تحمیل می شود و در این زمینه، تلاش 
می کنیــم تکالیف بودجــه منجر به 

ناترازی نظام بانکی نشود. 
تاکنون دولــت از تنخواه 

استفاده نکرده است
صالــح آبادی ادامه داد: در قانون 

بودجه ســال جاری دیده شــده که 
علاوه بانک مرکزی، بانک های دولتی 
نیز عامل فــروش ارزهای دولتی در 
بازار باشند. یکی دیگر از محورهای 
اصلاحی بــرای رابطه دولت با بانک 
مرکزی، موضوع تنخواه دولت است 
که باید ســازوکار آن اصلاح شود و 
خزانه نیــازی به اســتفاده از تنخواه 
نداشته باشــد. برای این موضوع هم 
تدابیری اندیشــه شــد که از تنخواه 
استفاده نشــود و یا به عنوان آخرین 
راهکار از آن استفاده شود که راهکار 
درنظر گرفته شده این است که خزانه 
بتواند از حساب های خود نزد دولت 

استفاده کند و نیازی به تنخواه نداشته 
باشد. تاکنون از این سازوکار استفاده 
شده و جایگزین تنخواه شده و دولت 

از تنخواه استفاده نکرده است. 
رئیس کل بانک مرکزی بیان کرد: 
بازار بدهی باید توسعه و تعمیق یابد تا 
به سیاست های پولی بانک مرکزی در 
راستای کنترل تورم کمک کند. دولت 
به عنــوان نهادی که ســالانه اوراق 
منتشر می کند، انتشار این اوراق نباید 
اینگونه باشد که بانک ها اوراق دولت 
را بخرند و با بانک مرکزی ریپو کنند 

تا به افزایش پایه پولی شود.
وی اســتقراض مستقیم از بانک 

مرکزی خط قرمز دولت دانســت و 
گفت: اصلاح قانون بانک مرکزی نیز 
از دیگر موضوعات مهم برای اصلاح 
رابطه دولت با بانک مرکزی اســت تا 
با اصلاح این قانون، به سمت تقویت 
ساختارهای حمکرانی بانک مرکزی 

حرکت کنیم.
تســویه بدهــی دولت به 

بانک های دولتی در امسال
وی دربــاره بدهــی دولت به 
بانک هــای دولتی گفت: این بانک ها 
مطالبــات قابــل توجهــی از دولت 
دارند که برنامه ریزی های گسترده ای 
صورت گرفته تا مطالبات بانک های 

دولتی و شــبه دولتی از دولت در سال 
۱۴۰۱ پرداخت شود.

صالح آبادی از فراهم شدن امکان 
انتشار گواهی سپرده عام برای بانک ها 
خبــر داد و گفت: اضافه برداشــت 
بانک هــا از بانک مرکزی نســبت به 

سال گذشته نصف شده است.

گروه اقتصادی - وزیر اقتصاد نیز 
در همایش سالانه سیاست های پولی و 
ارزی بانک مرکزی گفت: سال ها پیش از 
این باید اقتصاد ایران تسلط بر حکمرانی 

ریال را دستور کار قرار می داد.
احسان خاندوزی وزیر اقتصاد نیز 
در همایش ســالانه سیاست های پولی 
و ارزی بانک مرکزی با تســلیت حادثه 
دلخــراش متروپل آبــادان به مصیبت 
دیــدگان آن گفت: نیاز به اشــراف بر 
جزئیات مالی و بانکی کشور جزو نقاط 
مشترک مورد توافق و از سیاست های 
بــدون تردید وزارت اقتصــاد، بانک 
مرکزی و سایر نهاد نظارتی کشور دنبال 
می شــود و کمک می کنیم آن اهداف 
محقق و قابل رصد باشــد.وی گفت: 
البته سال ها پیش از این باید اقتصاد ایران 
تسلط بر حکمرانی ریال را دستور کار 

قرار می داد.وزیر اقتصاد در ادامه گفت: 
وقتی کیفیت رشد پول مطلوب نباشد 
زمینه ساز تورم و محرومیت بیشتر در 
طبقات جامعه می شود. از این رو وقتی 
برای ملاحظات کوتاه مدت مدیریت 
نرخ ارز تمرکــز می کنیم باید توجه و 
تمرکز در سیاســت های پولی حاکم بر 
اقتصاد کلان را در بلندمدت مورد توجه 
قرار دهیم.وی افزود: دست کم گرفتن 
سیاســت ارزی نباید از سوی سیاست 
گذاران دنبال شود و این در حالی است 
که با دوگانه ثبات در برابر توســعه نیز 
مواجه هستیم. از منظر این دوگانگی باید 
تلاش کرد داده های اقتصادی پیش بینی 
پذیر تر و ورودی های متغیر از قابلیت 
اندازه گیری برخوردار باشند. با هدف 
ثبات مالی و فرض اینکه ثبات بر اقتصاد 
حاکم است می توان انتظار داشت اقتصاد 

مســیر خود را پیدا کنــد. به طور مثال 
تمرکز بر مقادیر پولی و استقلال بانک 
مرکزی همگــی از ملاحظات تثبیتی 
پررنگی برخوردار هستند. خاندوزی با 
بیان اینکه اگر بپذیریم اقتصاد به تنهایی 
مسیریاب است و تنها فراهم کننده ثبات 
اقتصادی باشــد قدر مسلم این دیدگاه 
ناقص اســت، تأکید کرد: ملاحظات 
بخش توسعه می بایست بر این نظریه 
افزوده شود. چرا که خوش خیالی است 
اگر فرض کنیم ثبات در کلان اقتصاد با 
این دیدگاه فراهم می شود.وزیر اقتصاد 
با اشــاره به اینکه علاوه بــر ثبات در 
اقتصاد نیازمند سیاست های تشویقی و 

ابزارهای مورد نیاز آن هستیم، تصریح 
کرد: هدف گذاری ترجیحی در حالی 
برای این مقوله می گنجد که باید ضمن 
توجه به سیاست های مدیریت ارزی، 
ملاحظات تثبیتی و توسعه ای در حوزه 
اقتصــاد کلان را نیز مــورد توجه قرار 
داد.وی افــزود: مهار جدی تقاضاهای 
سوداگرانه ارزی حاصل توجه صرف 
به مهــار لنگر ارزی اســت که معلول 
نقشه تجاری ایران است، بوده و از این 
رو ناچاریم هم زمان از منظر سیاســت 
گذاری پولی، افق بلندمدت و میان مدت 
و ثبات اقتصاد کلان و تورم با ملاحظه 
سیاست های پولی و ارزی در مواجهه با 

بخش واقعی اقتصاد را نظاره گر باشیم. به 
گفته وی در اقتصاد ایران در حالی علاوه 
بر سطح تورم، نوسانات آن نیز بسیار بالا 
و غیرقابل پیش بینی است، به طور کلی 
چنانچه از ســطح ملایم تورم بخواهیم 
عبور کنیم چه بسا می تواند برای اقتصاد 
کلان مؤثر واقع شود. خاندوزی گفت: 
هر رویکردی که ثبات را فدای توسعه 
و حتی برعکس آن کند، حتی در تحقق 
هــر یک از این شــرایط به طور حتم با 
عدم توفیق مواجه می شود. وی با اشاره 
به بحث مجامع بانک ها در تیرماه امسال 
عنوان کرد: در ماه پیش رو صورت های 
مالی بانک ها در حالی در مجامع سالانه 

قرائت و به تصویب سهامداران خواهد 
رســید که باید بررسی کرد در این دوره 
از منظر سیاست گذار و نهاد ناظر پولی 
و بانکی کشــور چه اقدام های سلبی و 
نظارتی باید انجام شود که سود موهوم 
کمتر رخ دهد و ترازنامه های شــکننده 

کمتر در دستور کار بانک ها باشد.

رئیس کل بانک مرکزی خبر داد؛

نصف شدن اضافه برداشت بانک ها؛ تولد رمز ریال در شهریورماه

وزیر اقتصاد:

باید حکمرانی بر ریال در دستور کار قرار گیرد

گــروه اقتصادی - تــا لحظه 
انتشــار این گزارش در منطقه ریزش 
ساختمان متروپل آبادان دو پیکر دیگر 
توســط امدادگران از زیر آوار بیرون 
کشیده شــد تا تعداد جانباختگان به 
۳۱ نفر برسد. هفته گذشته، ساختمانی 
که هنــوز به صورت کامــل به بهره 
برداری نرسیده بود، به دلیل استفاده از 
ســازه های نا ایمن و اضافه شدن چند 

طبقه به صــورت غیر مجاز در آبادان 
فروریخت.

ناظران نظام مهندسی نباید 
در طــول اجرای پــروژه حذف 

شوند
آقای حمزه شــکیب سرپرست 
سازمان نظام مهندسی ساختمان کشور 
گفت: نظام مهندسی یک قانون و آئین 
نامه اجرایــی دارد و تکالیف آن طبق 

قانون مشخص است. 
بــه گفتــه او؛ ارائــه خدمات 
مهندسی در ســه قالب طراحی، اجرا 
و نظارت اجرایی می شــود و سازمان 
نظام مهندســی ســاختمان بر اساس 
تشکیلات و ابزار های که دارد خدمات 

مهندسی را ارائه می کند.
او می گوید: سازندگان واحد های 
ساختمانی باید هنگام ساخت، دستور 

نقشــه را از ســازمان نظام مهندسی 
دریافــت کنند و با اســتفاده از افراد 
صاحب صلاحیتی که ســازمان نظام 
مهندسی ساختمان در حوزه طراحی، 
معماری، طراحی ســازه و تاسیسات 
مکانیک تایید مــی کند طراحی ها را 
انجــام دهد و پس از آن مرجع صدور 
پروانه ساختمانی باید اقدام به صدور 
کند و هــم زمان ناظر های ۴ رشــته 
ساختمانی را مشــخص و در پروانه 

قید کند.
براســاس این گزارش شروع به 
ساخت واحد مسکونی با دستور ناظر 
انجام می شــود و در این زمان مالک، 
سازنده و سرمایه گذار باید در هنگام 

اجرای پروژه حضور داشته باشند.
طبق قانون روند ســاخت یک 
واحد مســکونی با باید طبق نقشــه 
صــورت گیرد و نباید در زمان اجرای 
پروژه هیچ تغییری در نقشــه صورت 
گیرد و تمامی موارد به صورت مستمر 
و تا زمان پایان کار کنترل می شــود و 
بعــد از اخذ پایان کار می تواند به بهره 

برداری برسد.
دســتگاه های دیگــر در حوزه 
ســاخت وســاز ناظر عالیه هستند و 
درصورتی که در روند طول ســاخت 
ســازمان نظام مهندسی حذف نشود 
می توانند ادعا کرد که اســتاندار های 
لازم در پروژه های مســکونی رعایت 
شــده و عمر مفید ساختمان متناسب 
با اســتاندار های جهانــی قرار گرفته 
البته این به آن شــرط است که ضوابط 
مهندســی رعایت شود چراکه دانش 
و ســاختاری که وجــود دارد باید به 

صورت کامل پیاده سازی شود.
اداره کل راه و شهرســازی 
آبادان دســتور توقف داده بود، 

اما توجهی نشد

آقای اقبال شاکری گفت: از لحاظ 
قانونی پروانه ساختمانی که صادر می 
شود باید از لحاظ امور فنی کارهای آن 
انجام شــده باشد به طوری که توسط 
ســازمان نظام مهندسی نقشه ها تایید 
شده باشد و ناظران نظام مهندسی برای 

پروژه و ساختمان تعیین شوند.
از ســوی دیگر در طول ساخت 
هــم بایــد ناظران نظام مهندســی به 
صورت مســتمر در اجرای ساختمان 

نظارت داشته باشند. 
 به گفته عضو کمیســیون عمران 
مجلس شــروع پــروژه متروپل فاقد 
نظامات مهندســی بوده به طوری که 
نقشــه های این پروژه بــه تایید نظام 
مهندســی نرســیده و ناظر برای این 

پروژه انتخاب نشــده بود و زمانی که 
پروانه ساختمانی صادر می شود فاقد 
تاییده نظام مهندسی و ناظر بوده است. 
او مــی گوید: در طول ســاخت 
هــم بعد از گذشــت زمــان طولانی 
نظام مهندســی واردمی شــود و بعد 
از حضــور هم ناظر نظام مهندســی 
چندین بار اعلام اشکالات فنی کرده 
و درخواســت توقف پروژه و اصلاح 
نقشــه و رفع اشکالات فنی ساختمان 
می کند که متاســفانه بــه این نظرات 

توجهی نشده است. 
 شــاکری گفــت: وزارت راه 
وشهرسازی در اجرای پروژه ها ناظر 

عالیه است و زمانی که انحرافی را ببیند 
باید دستور توقف را دهد که در پروژه 
متروپل یک بار این اقدام را انجام داده 
اســت ولی فاصله های زمانی ایجاد و 

رها شده است.  
او گفت: نظــارت عالیه منظم و 
پیوسته ای برای اجرای دستور توقف 
ناظر نظام مهندســی نبوده اگرچه قبلا 
اداره کل راه وشهرسازی آبادان دستور 
توقــف را داده بود ولی شــهرداری 

توجهی نکرده بود.
ســازمان نظام مهندســی 
ابزار قانونی به جز ارائه گزارش 

تخلفات ندارد
آقــای عبدی قهــرودی گفت: 
وزارت راه و  شهرســازی طبــق ماده 

۳۵ قانون نظام مهندسی وظیفه کنترل 
نظارت عالیه دارد و نظام مهندسی در 
چارچــوب این وظیفه معرفی ناظر و 
کنترل بر عملکردناظران و طراحان و 

مجریان ساخت را بر عهده دارد.
بــه گفته مدیرکل دفتر توســعه 
راه  وزارت  ســاختمان  مهندســی 
وشهرسازی شــهرداری زمان صدور 
پروانه ســاخت از نظام مهندسی باید 
ناظر را تقاضا کند که معرفی شــود و 
بر اساس صلاحیت و ظرفیت اشتغال 
کاری که دارد توســط نظام مهندسی 
بــرای بحث نظارت بر ســاختمان ها 

معرفی شود.

اومی گویــد: در بحث طراحی 
هم نظام مهندسی بر عملکرد طراحان 
ساختمان نظارت و کنترل می کند، اما 
شهرداری پیش از معرفی ناظر و درج 
مشــخصات طراح در پروانه قاعدتا 
نبایــد پروانه ای را صــادر کند و این 
رویه قانونی اســت که باید در تمامی 

بخش ها رعایت شود.
بعد از صدور پروانه ناظر وظیفه 
نظارت و ارائه گزارشــات به صورت 
مرحله ای دارد در صورتی که تخلفی از 
سوی سازنده در خصوص ساختمان 
بر خلاف نقشــه ها وجود داشته باشد 
با آن برخورد می شــود بنابراین ناظر 
مکلف اســت به مرجع صدور پروانه 
کــه ممکن اســت شــهرداری و یا 

بخشداری ها باشد منعکس کند و این 
بخش ها موظف به جلوگیری از ادامه 
فعالیت ســاخت وساز هستند. عبدی 
قهــرودی در این زمینه می گوید: ناظر 
نظام مهندســی بیش از این نه ابزاری 
قانونــی دارد و در مرحلــه اجرا باید 
به شــهرداری تخلفات را اعلام کند 
و تقاضــای صــدور وجلوگیری از 

اقدامات عملیات ساخت است.
در بحــث ســاختمان متروپل 
و برخــورد بــا مقصران ایــن حادثه 
دادستانی کل کشــور ورود پیداکرده 
و اعلام کرده است بدون کوچکترین 
اغماضی موضوع را پیگیری خواهیم 

کــرد و با متخلفیــن برخورد قضایی 
خواهد شد.

به گفته دادســتان کل کشور، اگر 
جرمی یا تخلفی نسبت به مقام قضایی 
محرز شــود باید فرایند قانونی خود 
در دادســرای انتظامی و دادگاه عالی 
طی شــود و امکان بررسی در محاکم 

قضایی محلی وجود ندارد.
همچنین رئیس ســازمان آتش 
نشانی که از همان روز وقوع حادثه در 
محل بــرای آوار برداری حضور پیدا 
کرده بــود گفته اگر اتفاق خاصی رخ 
ندهد تا ۵ روز آینده تمامی مفقودان از 
زیر آوار این ساختمان بیرون خواهند 
آمد، جنس این ســاختمان با پلاسکو 
متفاوت است و دقیقا به همین علت، 
آوار برداری در شهر آبادان سخت شده 
اســت. براساس این گزارش در وقوع 
ایــن حادثه دســتگاه ها و بخش های 
مختلفی دخیل بوده اند که چند روز قبل 
رئیس جمهور دســتور داد که وزارت 
کشور و وزارت راه وشهرسازی تمامی 
ابعاد این حادثه را بررســی و نتیجه آن 
را اعــلام کنند و با تمامی مقصران این 
حادثه برخورد خواهد شد. البته نباید 
فراموش کرد که برای ساخت و اجرای 
یک پروژه عمرانی باید در ابتدا مجوز 
و پروانه های ســاختمانی صادر شود 
که طبق بررســی های صورت گرفته 
و اعــلام وزارت راه وشهرســازی، 
نظام مهندسی و نمایندگان مجلس در 
اجرای پــروژه متروپل پیش ازصدور 
پروانه ســاخت پروژه آغاز شده بود 
و تا یکی دوســال اجــازه ورود نظام 
مهندســی برای نظارت در این پروژه 
داده نمیشــد این در حالی اســت که 
نظام مهندسی ابزار قانونی ندارد و تنها 
 می تواند اقدام به ارائه گزارش تخلف 

کند.

مدیرعامل بانک مسکن خبر داد؛

مخالفت شورای پول و اعتبار با افزایش وام 
مسکن به ۷۰۰ میلیون تومان

رئیس کمیسیون صنایع:

واردات خودرو توان رقابت 
خودروی داخلی را افزایش می دهد

معاون وزیر راه و شهرسازی:

گروه اقتصادی - مدیرعامل بانک مســکن گفت: شــورای پول و اعتبار با 
افزایش سقف تسهیلات خرید مسکن برای زوجین تهرانی به ۷۰۰ میلیون تومان 
موافقت نکرد و در حال حاضر این تسهیلات با همان سقف های قبلی اعطا می 
شود. رستم قاسمی وزیر راه و شهرسازی ۲۶ اردیبهشت ماه از ارائه پیشنهاد افزایش 
ســقف تسهیلات خرید مسکن زوجین تهرانی به ۷۰۰ میلیون تومان به شورای 
پول و اعتبار خبر داده بود. وی در همان نشست همچنین بر مطرح شدن پیشنهاد 
افزایش ســقف وام ودیعه مسکن به ۱۰۰ میلیون تومان برای مستأجران تهرانی 
در شــورای پول و اعتبار نیز تأکید کرده بود. وزیر راه و شهرســازی ۳ خرداد در 
حاشیه مراسم افتتاح نمایشگاه حمل و نقل ریلی اعلام کرد: پیشنهاد افزایش وام 
ودیعه مسکن به ۱۰۰ میلیون تومان در جلسه شورای پول و اعتبار بررسی می شود 
که نهایتاً مصطفی قمری وفا مدیرکل روابط عمومی بانک مرکزی همان شب از 
تصویب این پیشنهاد خبر داد اما خبری از بررسی پیشنهاد افزایش سقف وام خرید 
مسکن به ۷۰۰ میلیون تومان نشد. در همین ارتباط محمود شایان مدیرعامل بانک 
مســکن از عدم موافقت شورای پول و اعتبار با افزایش سقف تسهیلات خرید 
مسکن به ۷۰۰ میلیون تومان خبر داد. وی افزود: شورای پول و اعتبار با پیشنهاد 
افزایش وام مشــارکتی ساخت مســکن به ۶۰۰ میلیون تومان در تهران موافقت 
کرده است. به گفته شایان به نظر می رسد شورای پول و اعتبار در نیمه دوم امسال 
بار دیگر این پیشنهاد وزارت راه و شهرسازی را بررسی کند. وی تأکید کرد: در 
حال حاضر تسهیلات خرید مسکن با همان سقف های فعلی پرداخت می شود 
که شــامل ۲۰۰ میلیون تومان وام خرید مسکن فردی و ۴۰۰ میلیون تومان برای 
زوجین در تهران، ۱۶۰ میلیون تومان برای متقاضیان انفرادی و ۳۲۰ میلیون تومان 
زوجین ساکن در شهرهای بزرگ، مراکز استان ها و شهرهای بالای ۲۰۰ هزار نفر 
و ۸۰ و ۱۶۰ میلیون تومان برای متقاضیان انفرادی و زوجین ساکن سایر شهرها به 

همران ۸۰ میلیون تومان وام جعاله مسکن برای کل کشور می شود.

گروه اقتصادی - رئیس کمیسیون صنایع و معادن مجلس واردات خودرو 
را موجب افزایش توان رقابت خودروهای داخلی دانست و گفت: باید خودمان 
را باور کنیم و با افزایش سطح استانداردها، خودروهای داخلی را به سطح جهانی 
رسانده و توان صادرات را ایجاد کنیم.عزت الله اکبری تالارپشتی ضمن بازدید از 
ایران خودرو تبریز اظهار کرد: واردات خودرو سبب رشد صنعت خودروی کشور 
خواهد شد. خودروسازان باید با افزایش کیفیت و اجرای استانداردهای جهانی، 
وارد مســیر صادرات شوند. رئیس کمیســیون صنایع و معادن مجلس شورای 
اســلامی واردات خودرو را موجب افزایش تــوان رقابت خودروهای داخلی 
دانســت و گفت: هر قدر تولیدکنندگان از تفکر دولتی فاصله بگیرند، موفقیت 
بیش تری کسب خواهند کرد.اکبری گفت: تولیدکنندگان استان آذربایجان شرقی 
باید توقعات و انتظارات استانداردی و کیفیتی را رعایت کنند. واردات خوب است 
اما باید خودمان را باور کنیم و با افزایش سطح استانداردها، خودروهای داخلی را 

به سطح جهانی رسانده و توان صادرات ایجاد کنیم.

اقتصادی 6

در بحــث ســاختمان متروپــل و برخــورد بــا مقصــران ایــن حادثــه دادســتانی 
کل کشــور ورود پیداکــرده و اعــام کــرده اســت بــدون کوچکتریــن اغماضــی 
موضــوع را پیگیــری خواهیــم کــرد و با متخلفیــن برخــورد قضایی خواهد شــد.
بــه گفتــه دادســتان کل کشــور، اگــر جرمی یــا تخلفی نســبت بــه مقــام قضایی 
دادگاه  و  انتظامــی  دادســرای  در  خــود  قانونــی  فراینــد  بایــد  شــود  محــرز 
عالــی طــی شــود و امــکان بررســی در محاکــم قضایــی محلــی وجــود نــدارد.

نقش دستگاه ها در ساخت یک بنا؛ 

متروپل از کدام مسیرهای 
قانونی منحرف شد؟

ساخت یک بنای تجاری با عبور از چندین دستگاه ناظر از جمله نظام مهندسی،
 شهرداری و آتش نشانی ممکن می شود.

 
گروه اقتصادی - دبیر انجمن 
تولیدکنندگان و صادرکنندگان آبهای 
معدنی گفت: رخ بطری های نیم لیتری 
آب هــای معدنی لوکس که از نروژ و 
فرانسه به صورت قاچاق وارد کشور 
می شــوند بین ۶۰ تا ۷۰ هزار تومان 
اســت. کیفیت این محصــولات با 
آب های معدنی ایرانی چندان متفاوت 
نیست اما از آنجایی که از برندها مالیات 
بر ارزش افزوده دریافت می شود نرخ 

آنها بالاتر است.
پیمان فروهر، با بیان اینکه درصد 
افزایش نرخ آب معدنی در واحدهای 
تولیدی متفاوت است، افزود: بعد از 
اجرای طرح درج قیمت تولیدکننده 
بــر روی کالاها قیمت پت حدود ۴۰ 

درصد افزایش نرخ را تجربه کرد.
وی پــت را جزو مهمترین مواد 

اولیه صنعت تولید آب معدنی دانست 
و افزود: قیمت پت ۵۰ درصد در نرخ 

آب معدنی تاثیر می گذارد.
ایــن فعــال اقتصادی بــا بیان 
اینکــه افزایش نرخ کرایه حمل ونقل 
فشار مضاعفی بر تولیدکنندگان آب 
بسته بندی شده وارد کرده است، خاطر 
نشان کرد: آب معدنی کالای سنگین، 
حجیــم و ارزان اســت و امضاهای 
مدیران ســابق ســازمان حمایت از 
تولیدکنندگان، قیمت کرایه حمل را 
به صورت رسمی ۳۵ درصد افزایش 
داد این در حالیســت کــه در عمل 
درصد افزایش کرایه حمل به صورت 

غیررسمی بالا از این رقم شد.
فروهر با اشــاره به نرخ آب های 
معدنی در سال گذشته، گفت: قیمت 
مصــرف کننده یک بطری ۱.۵ لیتری 

سال گذشته ۶ هزار تومان و نیم لیتری 
۴ هزار تومان بود. ضریب های قانونی 
که بعد از طرح شفاف سازی قیمت ها 
به تولیدکنندگان برای اجرا ابلاغ شد 
قیمت ۱.۵ لیتری زیر ۶ هزار تومان و 

نیم لیتری زیر ۴ هزار تومان  شد.
به گفته وی؛ بیشــترین ســهم 
در افزایــش قیمت تولیدکننده اتفاق 
افتــاد و مردم محصــول را با همان 
نرخی خریــداری می کنند که ۱۴۰۰ 

می خریدند.
ایــن فعــال اقتصادی بــا بیان 
اینکه ســود توزیــع آب معدنی ۱۴ 
درصد و همچنین ســود فروش در 
خرده فروشــی  ها ۱۴ درصد اســت، 

افــزود: صنعت تولیــد آب معدنی، 
مشمول قیمت گذاری پیشینی نیست 
اما سازمان حمایت از تولیدکنندگان 
خواسته است که بر بطری ۱.۵ لیتری 
نــرخ ۵ هزار و 9۷۸ هزار تومان و نیم 
لیتــری نرخ ۳ هــزار و ۷۶۰ تومان را 

درج کنیم. 
این نرخ ها ســقف قیمت است 
و مصرف کننــدگان نباید بالاتر از این 

نرخ ها آب معدنی را خریداری کنند.
وی در پاســخ به این پرســش 
که مصرف کنندگان، آب معدنی نیم 
لیتری را ۴ تا ۴ هزار و ۵۰۰ خریداری 
می کنند و ایــن قیمت با کف قیمتی 
که شما اعلام کردید متفاوت است؟ 

تصریح کرد: واحدهای خرده فروشی 
در این بیــن تخلف می کنند. یکی از 
اشکالات بزرگ طرح شفاف سازی 
قیمت ها این بود که سازمان حمایت 
از تولیدکنندگان خواســت که قیمت 
تولید یــک بطــری آب معدنی نیم 
لیتری را ۲ هــزار تومان درج کنیم و 
فرمول ســود مغازه دار و شبکه توزیع 
نیز داده شد طبق فرمول مغازه دار باید 
آب معدنی را ۲ هــزار و ۵۰۰ تومان 
بفروش برساند این در حالیست که در 
واحدهای خرد آب معدنی همچنان با 
نرخ سابق عرضه و به فروش می رسید.
فروهر ادامه داد: تولیدکنندگان را 
مجبور به تمکین می کنند اما در شبکه 

توزیــع و فروش کــه باید نظارت ها 
در این بخش ها متمرکز شــود ورود 

نمی کنند.
دبیر انجمــن تولیدکنندگان و 
صادرکنندگان آبهــای معدنی با بیان 
اینکه آب های لوکس به صورت قاچاق 
وارد کشور می شوند، خاطر نشان کرد: 
ظرفیت این بازار محدود اســت و  در 
دورهمی های اقشار طبقه بالا مصرف 
می شــود؛ واحدهای عرضه این نوع 
آب های معدنی ها در فروشــگاه های 
نوار شــمالی پایتخت اســت. بنا به 
اظهارات این فعــال اقتصادی؛ نرخ 
بطری های نیم لیتری آب های معدنی 
لوکس که از نروژ و فرانسه به صورت 

قاچاق وارد کشــور می شوند بین ۶۰ 
تا ۷۰ هزار تومان اســت. کیفیت این 
محصولات با آب های معدنی ایرانی 
چندان متفاوت نیســت اما از آنجایی 
کــه از برندها مالیات بر ارزش افزوده 
دریافت می شود نرخ آنها بالاتر است.

وی با اشــاره به احتمال کاهش 
۱۵ تــا ۲۰ درصدی تولید آب معدنی 
تا پایان ســال جاری، گفت: در حال 
حاضــر وارد دوره رونق فصلی آب 
بسته بندی شده در کشور شده ایم اما 
واحدهای تولیــدی از میزان فروش 
شکایت دارند. طبقه متوسط بیشترین 
خریــداران آب معدنی هســتند و از 
آنجایی که این طبقه برای تهیه مایحتاج 
اولیــه اولویت بنــدی خرید می کند 
آب بســته بندی جزو اولین کالاهای 
غیرضروری محســوب می شود و از 

سبد خرید خانوارها حذف می شود 
از این رو به شــدت از کاهش قدرت 
خریــد، تولیدکننــدگان آب معدنی 

متضرر  شده اند.
فروهــر بــا بیان اینکــه امکان 
صادرات آب معدنی تضعیف شــده 
است، افزود: رقبای منطقه ای به ویژه 
ترکیه حضور موفقی در این بازار دارند. 
قیمت تمام شده آب های بسته بندی 
رقبای ما به دلیل نبود فشارهای مالی 
و بانکی نســبت به ما کمتر اســت از 
این رو بازار عراق و افغانســتان را به 
راحتی از ما گرفتند. همچنین در ایران 
سود تسهیلات گاهی به ۳۰ درصد هم 
می رسد از این رو واحدهای تولیدی 
توان حضور در رقابت های بین المللی 
را ندارند و بازارهای خود را از دست 

می دهند.

گروه اقتصادی - معاون مسکن 
و ســاختمان وزارت راه و شهرسازی 
تاکید کرد: اراضــی دو میلیون و ۸۰۰ 
هزار واحد طرح نهضت ملی مســکن 
تأمین شــده و تا پایان شهریور اراضی 
همــه چهار میلیون واحد مشــخص 

می شود.

محمود محمودزاده در نشســت 
بررسی آخرین وضعیت نهضت ملی 
مســکن، گفت: تمامی استان ها باید 
حداکثر تا پایان خردادماه پالایش نهایی 
ثبت نام متقاضیان را برای شرط چهارم 

که سابقه سکونت است، انجام بدهند.
وی ادامــه داد: بــا توجــه بــه 
اینکه نهضت ملی مســکن پروژه ای 
متقاضی محور اســت پالایش نهایی و 
اتصال متقاضیان به پروژه ها در اســرع 

وقت ضرورت دارد. معاون مسکن و 
ساختمان درخصوص آخرین وضعیت 
تأمین زمین اظهار داشت: یک میلیون و 
۴۰۰ هزار واحد اراضی داخل محدوده 
شهری با کاربری مسکونی تأمین شده 

اســت و نزدیک به یک میلیون و ۴۰۰ 
هزار واحد نیز در شرایط تغییر کاربری 
و الحاق بــه محدوده قــرار دارند.به 
گفته محمــودزاده، هم اکنون اراضی 
اجرای طرح نهضت ملی مسکن برای 

ســال اول و دوم تأمین شده است و با 
دستور رئیس جمهور و تاکید وزیر راه 
و شهرســازی در برنامه است تا پایان 
مرداد و شــهریور سال جاری اراضی 
واحدهــای باقیمانــده طرح نهضت 
 ملی مسکن شناسایی، معرفی و تأمین

 شود.

دبیر انجمن تولیدکنندگان و صادرکنندگان آبهای معدنی:

آب بسته بندی از سبد خرید طبقه متوسط حذف شد

اراضی چهار میلیون واحد نهضت ملی مسکن تا پایان شهریور تأمین می شود
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